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Mire, diverses coses. Una, conceptual, respecte de les 
22.000 places de dèficit. Este càlcul se trau per una reco-
manació de l’OMS, que estic segura que se renovarà, que 
se modificarà, perquè està basada en la població major de 
65 anys. Vosté sap, igual que jo, que la població major de 
seixanta cinc anys de hui en dia no té res a vore en la de fa 
50 anys. Per tant, estic segura que això es modificarà. En 
qualsevol cas, efectivament, tenim un dèficit de places. I per 
això el pla Convivint, que presentàrem el 15 d’abril el presi-
dent i jo, que vosté titlla de ciència ficció, al mateix temps 
que demana més places.

Jo, de veres, a vegades no sé com contestar-los perquè 
vostés volen bufar i sorber al mateix temps, i no se pot, les 
dos coses a la vegada no se pot, o se bufa o s’absorbix, però 
les dos coses no se poden fer. Aleshores, en què quedem? El 
Convivint és un ciència ficció que no cap? Quan vosté m’està 
dient que n’hi han dèficits de places i que estem parlant de 
6.600 places noves. A què s’està referint vosté?

I li he dit, efectivament, en la primera legislatura, i ho he dit 
ací moltes voltes, quan hem presentat el pressupost, vosté 
no estava, però altres membres de la cambra sí. Nosaltres 
començàrem primer arreglant el tema de com estava de 
desfeta la dependència i augmentant les places sostingudes 
amb fons públics a través de la col·laboració publico-privada, 
val?, tant a través de la contractació amb empreses mercan-
tils, com a través del concert social a través de les entitats. I 
això fa eixes 7.995 places més, quasi 8.000 places més que 
tenim ara sostingudes amb fons públics, perquè és el que la 
gent al final necessita, perquè si tenim moltes places de resi-
dència, però la gent no les pot pagar, com vosté comprendrà, 
això no arregla el problema. I, aleshores, posem a disposició 
8.000 places més perquè les persones puguen accedir, inde-
pendentment de la seua situació econòmica.

Ara en esta legislatura comencem a ser també una conselle-
ria inversora, perquè des de l’any passat, per primera volta, 
comencem a tindre pressupost per a poder construir. Del pla 
Convivint, 23 actuacions ja estan o acabades, o en marxa o 
en execució, i moltes d’elles delegades als ajuntaments, on es 
delegaran 116 obres que també estan ja algunes licitant-se 
o algunes inclús ja adjudicades. I això farà augmentar, òbvi-
ament, l’oferta que tinguem residencial, no només en perso-
nes majors, també la necessitem en salut mental, i és quasi 
més peremptori que en majors, en la xarxa de dones també, i 
també, i sobretot i fonamental, en diversitat funcional.

Però quan vosté diu que és tot un desastre. Mire, l’Associ-
ació de gerents i directors de Serveis Socials diu el següent 
respecte a l’atenció a les persones en situació de depen-
dència, val?, moltes d’elles són persones majors, diu: la 
Comunitat Valenciana ha sigut la comunitat que més ha 
augmentat el nombre de beneficiaris amb dret a pres-
tació entre desembre de 2020 i desembre de 2021, en 
un 11,78 %, quan la mitjana de l’estat només ha sigut un 
4,36, Madrid un 0,81. Allà on vostés són rellevants, mire, 
Comunitat Valenciana –ahí dat, és tan xicotet, però ahí dalt, 
veu?, la que més, més beneficiaris; Madrid, ahí baix, 0,81, la 
que menys. Veu vosté com funciona açò?

La Comunitat Valenciana ha sigut la que més ha augmentat 
el nombre de beneficiaris amb prestacions des de desem-
bre de 2020 a desembre de 2022, un 14,85 %. La mitjana, 
el 8,71. Mire on està la Comunitat Valenciana, mire com 

estan les comunitats on vostés són rellevants, com la Regió 
de Múrcia. Veu la diferència? Bé, doncs eixa és la diferència 
entre que la dreta governe o que governe el Botànic.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, vicepresidenta.

Continuarem amb la sessió de control amb la pregunta que 
formula l’il·lustre diputat Alfredo Castelló al vicepresident 
segon del Consell. Quan vosté vullga.

El senyor Castelló Sáez:

Muchas gracias, presidente.

La pregunta que le formulo es si está usted satisfecho con 
los datos de viviendas sociales, vivienda protegida y vivienda 
de alquiler promovidas en la Comunidad Valenciana.

Uno se queda estupefacto cuando oye al presidente de la 
Generalitat decir en la sesión de control que van a hacer mil 
viviendas más. Pero es que luego sale y dice que van a tener 
8.500 viviendas más de la Sareb. Y, claro, lo único que sabe-
mos nosotros es que, como yo le pregunto por datos, es 
que tienen 0 en 7 años, y nos sorprende semejante alegría, 
tampoco demasiado, porque ustedes son aquellos que iban a 
declarar a la Comunidad Valenciana territorio libre de desahu-
cios en 2020, que iban a plantar 15 millones de árboles o que 
iban a recibir 21.000 millones de euros de fondos europeos. 
Tampoco nos extraña a estas alturas los «ximoanuncios».

Pero los datos son que la vivienda protegida está absoluta-
mente hundida, conseller, y llevamos mucho tiempo pidién-
doles que cambien los precios de la vivienda protegida, que 
cambien la zonificación. Estuvieron seis años sin hacernos 
caso, empezaron a modificar esto al parecer, y de acuerdo 
con el sector, pero llevan un año sin sacarlo. ¿Cuándo lo va a 
aprobar? Primera cuestión.

Parque público. 2.300 viviendas menos en el parque público, 
a pesar de la enorme gestión que hacen ustedes, según sus 
propias palabras. 2.300 viviendas menos. ¿Usted cree que 
esto tiene influencia o no en el precio de la vivienda en 
España? Porque resulta que somos la provincia de Valencia 
la que mayor aumento en el precio ha tenido, un 6,7 %, y la 
provincia de Alicante un 4,7 %, la sexta. ¿Usted cree que sus 
políticas son inocuas? Nosotros pensamos que no.

Y por último, datos de viviendas de alquiler. Año 2016, cero; año 
2017, cero; año 2018, cero; año 2019, cero. Lo hice el Ministerio 
de Fomento. Por lo tanto, su plan de las 2.400 viviendas, que 
anunciaron en abril pasado y dijeron que iban a reiniciarlo en 
este abril, después de que quedara desierto, ¿cuándo lo van a 
reiniciar? ¿Alguien le ha robado el mes de abril, conseller?

Y como dato mata relato, creo que con esto queda absolu-
tamente claro cuál es nuestro posicionamiento. Espero el 
suyo. Pero le voy a hacer la pregunta de otra forma: ¿está 
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usted satisfecho de la gestión de su gobierno que no ha 
hecho nada en siete años?

Gracias, presidenta. (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller.

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat:

Gràcies, presidenta.

Senyor Castelló, li agraïsc el to, encara que no estic d’acord 
amb vosté. Donem-li a les Corts el que és de les Corts.

Mire, parlava vosté de les ajudes al lloguer. S’ha multiplicat 
per deu la inversió des de 2015 i el número de beneficiaris 
s’ha incrementat un 65 %.

I feia vosté referència a les situacions d’emergència habita-
cional. Doncs, bé, sàpiga vosté –li ho he dit en alguna altra 
ocasió– que la unitat antidesnonaments ha atés ja 1.432 
casos.

Però, més enllà d’això, al llarg d’aquesta legislatura hem fet 
polítiques d’habitatge per tal d’ampliar els drets de la ciuta-
dania i això sí és una novetat, si ho comparem amb les polí-
tiques que van fer vostés. Això ha sigut possible, entre altres 
coses, per actuacions com la finalització de promocions 
públiques, que vostés van deixar empantanades, o la posada 
en marxa d’eines de col·laboració publicoprivada, sense que 
això supose perdre la titularitat del sòl, que és i continuarà 
sent públic.

Per tant, senyor Castelló, si m’he de cenyir a la seua 
pregunta, li diré que sí estic satisfet amb la promoció d’habi-
tatge públic i estic satisfet perquè, en lloc de treballar per a 
afavorir interessos privats, potser haurien de dir interessos 
espuris, aquest govern treballa per ampliar el dret a l’habi-
tatge a més famílies en la nostra terra. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula el senyor Castelló.

El senyor Castelló Sáez:

Gracias, vicepresidenta.

Indudablemente, señor conseller, los planes de la vivienda 
2015-2017 y 2018-2021, impulsados por el gobierno de 
Rajoy, han sido muy importantes para que llegara dinero 
a la Comunidad Valenciana para hacer vivienda protegida, 
no como este año, que se ha reducido, gracias al gobierno 
de Sánchez y al primer plan de la vivienda que hace. 
Fue importante para salir de la crisis. Indudablemente, 
pone bastante más dinero al ministerio que ustedes 
para la vivienda y por eso lo valoramos positivamente, 
indudablemente.

Que usted esté satisfecho de haber hecho y haber iniciado 
la promoción de cero viviendas sociales, cero viviendas de 
alquiler y cero viviendas protegidas no nos extraña, porque 
también estaba satisfecho la semana pasada, cuando usted 
ponía cero euros, desde sus partidas, para luchar contra la 
pobreza energética. No nos sorprende, realmente.

Pero, fíjese, a nosotros el conseller Dalmau nos dio esto, 
que es el plan Hàbitat, este librito fantástico, en el que nos 
dijo que iba a ser una herramienta para controlar y fisca-
lizar al gobierno. Dos años de este plan Hàbitat. Vamos al 
tema. Viviendas sociales de nueva promoción, ¿ha hecho 
usted alguna, conseller? No. ¿Y en los siete años anteriores? 
No. Pues, tenía que haber hecho 200. Viviendas protegidas 
en cesión de uso, ¿ha hecho alguna, conseller? No. ¿Y en los 
siete años anteriores? Tampoco. Pues, tenía que haber 333. 
Viviendas protegidas en alquiler de nueva promoción, ¿ha 
hecho usted alguna, conseller? No. ¿Y en los siete años ante-
riores? No. Pues, tenían que haber hecho, a estas alturas, 
1.333. Esto es de lo que estamos hablando. Y usted resulta 
que está satisfecho.

Por lo tanto, no le extrañe si un fascista de extrema dere-
cha, como el Síndic de Greuges, le dice que las trabas que 
existen en el proceso para acceder a un inmueble público 
vulneran los derechos ciudadanos, y eso lo están haciendo 
ustedes.

Gracias, vicepresidenta. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller i vicepresident segon.

Quan vullga, senyoria.

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Gràcies, presidenta.

Senyor Castelló, crec, sincerament, que els números es 
poden tòrcer fins un cert punt; però, més enllà d’un cert 
punt, el posen a vosté una mica en evidència.
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Miren, després d’una dècada, després d’una dècada, hem 
iniciat promocions públiques d’habitatge per lloguer assequi-
ble a Benisaudet i Elx, amb una inversió prevista de quaranta 
huit milions d’euros per a l’any 2022.

Li diré encara més. En els propers mesos, traurem a concurs 
les bases per a la cessió de sòl, en col·laboració publicoprivada, 
havent mantingut, efectivament, vosté ho ha dit, converses 
prèvies amb el sector i amb el qual esperem iniciar la promo-
ció de més de mil habitatges per cessió d’ús de sòl. I, pel que fa 
a les promocions d’habitatge que vostés deixaren a mitges, com 
és el cas de la Torre, amb 184 habitatges, o al barri de Santa 
Cruz de Tenerife, amb 32, ja estem –i ho sap vosté, ho hem 
comentat ací altres vegades– reiniciant les obres.

Al mateix temps, ho ha dit abans el president a què citava 
vosté, hem ampliat el parc públic amb l’adquisició de vora 
huit-cents habitatges. I també estem treballant perquè els 
més de huit mil habitatges de la Sareb, efectivament, es 
gestionen per la Generalitat Valenciana. Ahir mateix em vaig 
reunir amb els responsables del ministeri d’economia i hem 
iniciat un diàleg per a veure com podem fer efectiva aquesta 
aspiració que, per cert, no és només del govern valencià, 
sinó que és també dels principals interlocutors socials de la 
Comunitat Valenciana i del teixit social que ha defensat al 
llarg d’aquests anys el dret a l’habitatge.

Més encara, estem millorant les condicions del parc públic, 
amb una inversió de vint-i-nou milions d’euros que ens 
permetrà posar a disposició de les famílies cases que esta-
ven pendents de ser rehabilitades. Ja n’hem reparat més de 
huit-centes.

Aquests són, senyor Castelló, alguns dels molts exemples. 
Li ho he dit abans i li ho repetisc ara, treballem per a retor-
nar la dignitat al parc públic d’habitatge. I això implica molt 
més que noves promocions d’habitatge, que estem trac-
tant d’impulsar; implica acabar el que vostés van començar, 
rehabilitar i mantenir el que ja està construït i també, per 
cert, noves adquisicions. En això continuem, pas a pas i 
sense pausa, per tractar de garantir el dret a l’habitatge en la 
nostra terra.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.454, formulada per la dipu-
tada Nathalie Torres, del Grup Parlamentari Compromís, al 
conseller d’Educació, Cultura i Esport sobre l’arribada de 
nens i nenes i d’Ucraïna.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Torres García:

Gràcies, presidenta.

Bon dia, conseller.

Este mateix dimarts, el president ucraïnés va comparéixer tele-
màticament en el congrés. En una intervenció crua, com no 
podia ser d’una altra manera, Volodímir Zelenski va reclamar 
sancions més contundents i dissuasives contra Rússia. Va fer, 
a més, una reflexió sobre l’objectiu que persegueix Putin amb 
la invasió d’Ucraïna, que no podem passar per alt: aniquilar el 
poble ucraïnés i liquidar la diversitat de la regió i de tota Europa, 
així com els valors democràtics i el respecte als drets humans. 
Va acompanyar les seues reclamacions de vivències tan dures 
i extremes com la de les mares ucraïneses que escriuen en 
l’esquena dels seus fills els noms dels seus pares, per si moren 
en esta guerra que no s’hauria d’haver produït mai. Una tragèdia 
sense pal·liatius que no vol tebiesa, perquè no podem quedar-
nos impassibles davant de la massacre que està perpetrant 
l’exèrcit rus en moltes ciutats ucraïneses, amb un acarnissament 
especial a Butxa, d’on arriben imatges que fan fredat.

A mitjan mes de març, l’ACNUR ja xifrava en més de quatre 
milions les persones desplaçades per la invasió russa: dos milions 
dins d’Ucraïna i dos milions i mig de persones que han abando-
nat el seu país. D’eixos refugiats, fins a huit-cents mil podrien ser 
xiquets i xiquetes, molts dels quals viatgen sols i sense suport 
familiar. De fet, Save the Children parla ja d’una crisi de 
protecció de menors.

Insistisc en allò que ja he dit al principi, no ens podem 
quedar impassibles i no ho hem fet ni la societat valenciana 
ni la Generalitat. Crec que està quedant abastament demos-
trat que som un poble solidari i que tenim un govern que 
actua d’acord amb eixe valor de la solidaritat.

El dia 30 de març el vaig escoltar en una entrevista en la SER 
en què xifrava vosté en 2.170 els xiquets refugiats d’Ucraïna 
incorporats al sistema educatiu valencià. Destacava vosté, 
en aquelles declaracions, que havíem acollit més xiquets que 
altres autonomies amb més habitants que el País Valencià. 
L’entrevista, a més, tenia com a marc la sectorial d’educació 
entre el ministeri i els representants de les comunitats autò-
nomes del ram. La seua voluntat era, segons va dir vosté, 
precisament exigir més recursos al govern central per a asse-
gurar una acollida en les millors condicions, tant per als 
xiquets, en primer lloc, per descomptat, però també per als 
docents i per a continuar acollint-ne més perquè, desgracia-
dament, la guerra no s’ha acabat. Però, si demà tinguérem la 
fortuna que finalitzara esta barbàrie, estes criatures i les seues 
mares tampoc no podrien tornar a sa casa, perquè l’estat en 
què estan quedant les ciutats d’Ucraïna ja sabem quin és.

Per tant, conseller, ens agradaria conéixer el detall d’eixe pla 
d’acollida, tant des del punt de vista numèric com les mesures 
concretes per a garantir l’acollida educativa, lingüística i emocio-
nal de les xiquetes i xiquets refugiats de la guerra contra Ucraïna.

Gràcies, conseller.

Gràcies, presidenta. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’Educació, Cultura i Esport.

Quan vullga, senyoria.


